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انتقاد از سلیقه های سطحی 
شهاب حسینی اما در اعتراض به جشنواره 
گامی فراتر گذاشت و فیلم »رها« را حکایت 
همدلی و همــدردی و غمخواری با مردم 
دانست. شهاب حسینی در حالی جشنواره 
را نواخت و اعلام کرد که مدت هاست میلی 
بودن جشــنواره به همگان ثابت شده که 
خودش ۳ســال پیش عضو هیأت داوران 
فیلم فجر بود و امسال هم نامزد سیمرغ 
شده بود و در اختتامیه حضور داشت. او در 
بخش دیگری از نامه اش آورد: »ما را دیگر 
شادمانی های زودگذر برآمده از سلیقه های 
سطحی شما کارساز نیست. مدت هاست 

که نیست.«

مکث
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گفت و گو با یوسف بخشایش، جوان ترین  تدوینگر  جشنواره فیلم فجر
»خاتی« تجربه جذابی برایم بود

یوسف بخشــایش، تدوینگر فیلم سینمایی »خاتی« است؛ 
 تدوینگری که به عنوان جوان ترین تدوینگر در جشــنواره 
حضور داشت.  بخشایش کارش را از تدوین شروع کرده و با 
افرادی چون بهرام دهقان، هایده صفی یاری، مستانه مهاجر 

و حسین غضنفری همکاری داشته.
یوسف بخشــایش  درباره حضورش در این فیلم می گوید: 
»خاتی« سومین فیلم من و نخســتین کارم در ژانر درام و 
اجتماعی اســت اما قبل از »خاتی« با جواد مزدآبادی برای 
فیلم »کله پوک ها« که در ژانر نوجوان است،  همکاری داشتم 
و با علیرضا محمودزاده هم در فیلم »وای آمپول« همکاری 

کردم که این فیلم نیز در ژانر کودک و نوجوان است. 
باید بگویم »خاتی« تجربه اصلی و مهم من در سینما 

است.
بخشــایش همچنین درباره شــروع همکاری اش با 
گروه »خاتی« توضیح می دهــد: من از اول در مراحل 
پیش تولید به  کار اضافه شــدم و در جلســات نوشتن 
فیلمنامه هم حضور داشتم تا  دهدز خوزستان رفتم و 
سر صحنه تدوین همزمان می زدم. تدوین فیلم »خاتی« 

تقریبا 3ماه به صورت شبانه روزی طول کشید.
او می گوید  به جــز تدوینگری،  عاشــق کارگردانی در 
سینماســت؛ »امیدوارم روزی بتوانم فیلمی کارگردانی 
کنم. فعلا در دنیای تدوین هســتم و دوســت دارم در 

این رشته تخصصی جزو بهترین ها باشــم. حالا عشقی را 
که به تدوین پیدا کرده ام   شــاید دیگر با هیچ کاری عوض 
نکنم. با این حال دوســت دارم تجربه کنم و یک بار هم که 
شــده کارگردانی کنم.« وی درباره تجربــه حضورش در 

جشنواره فیلم فجر 
امســال به عنوان 
جوان ترین  تدوینگر، 
عنــوان می کند: 
»همیشه عشق سینما داشتم و دوست داشتم در جشنواره 
فجر حضور داشته باشم و امســال آن را با »خاتی« تجربه 
کردم. اینکه درکنــار تماشــاگران فیلم را ببینــم، برایم 
تجربه جذابی بود. خســتگی ام زمانی تمام شد که صدای 

تشویق شان را شنیدم و مهم ترین دلگرمی برایم بود.«
وی در ادامه توضیح می دهد: »معمولا تدوین نقش مهمی در 
یک فیلم دارد. البته کار کردن با استادان بزرگ و کارگردانان 
حرفه ای همیشه ســخت بوده و من با »خاتی«  آن را تجربه 
کردم، اما می دانم تدوین بــد، فیلم خوب را به قهقرا می برد. 
همیشه فیلمسازان  سراغ تدوینگر باتجربه می روند و ریسک 
همکاری با جوانان را نمی پذیرند، اما شاکرم که در »خاتی« 

توانستم  کار کنم.«

پس لرزه های سیمرغ
مثل همه این سال ها با پایان جشنواره عده ای به نتایج 

داوری معترض شدند

هنوز اختتامیه جشــنواره 
شروع نشده بود که صدای 
معترضان با انتشار فهرست 
نامزدهای سیمرغ درآمد. 
به ســیاق ادوار گذشته و 
ســنتی که یک دهه است 
رایج شده، چهل و سومین 
جشنواره فیلم فجر هم پس 
از پایان یافتن با مجموعه ای 
از اعتراضات مواجه شــد. 
چراغ اول را  ســازندگان 
»خدای جنگ« روشــن 
کردنــد و بعــد نوبت به 
کارگردان »ناتور دشت« 

رسید و نامه ای خطاب به مردم نوشت. شهاب حسینی هم که 
برای بازی در »رها« نامزد دریافت سیمرغ بلورین شده بود و در 

نهایت برنده جایزه نشد، متنی انتقادی منتشر کرد.

تلاش کردنــد نامی از »خدای جنــگ« حتی در میان 
نامزدها نباشد 

»خدای جنگ« یکی از فیلم هایی بود که به  نظر می رسید به 
واسطه مضمون و ساختارش مورد توجه قرار گیرد. این فیلم 
در نهایت فقط در یک رشته فنی نامزد دریافت جایزه شد و 
وقتی قرار شد سیمرغ بهترین فیلم از نگاه ملی به آن تعلق 
گیرد، از سوی ســازندگان فیلم بیانیه ای با لحنی معترض 
صادر شد. در بخش هایی از این متن که از سوی روابط  عمومی 
پروژه در اختیار رســانه ها قرار گرفت آمده است: »آنچه در 
جریان اعلام نامزدهای جشنواره چهل و سوم فیلم فجر روی  
داد موجب حیرت بســیاری از علاقه مندان سینما و فعالان 
رسانه ای شــد. مخاطبان مردمی و خبرنگاران از طیف های 
مختلف که در این ایام به تماشــای فیلم های حاضر در این 
دوره از جشنواره نشســتند، عدم  نامزدی »خدای جنگ« 
در رشته های مختلف را سؤال برانگیز تلقی کرده اند. به  نظر 
می رسد دبیر و هیأت داوران در پی آن بودند که در تاریخچه 
ادوار جشنواره نامی از »خدای جنگ« حتی در میان نامزدها 
نباشد. این تلاش با استقبال مخاطبان سینما ناکام مانده و 
خواهد ماند. پس از این برخورد ناصحیح، عوامل جشــنواره 
طی تماسی با دست اندرکاران فیلم اعلام کردند که بنا دارند 
سیمرغ ویژه ای به »خدای جنگ« اختصاص دهند و خواستار 
حضور عوامل فیلم در اختتامیه شدند. اما با احترام به تصمیم 
هیأت داوران و دبیر، فیلمی که در هیچ رشته ای جز جلوه های 
بصری نامزد نشده طبعا نمی تواند بهترین فیلم دبیر یا بهترین 
فیلم از نگاه ملی یا عناوین دیگر باشد. این سیمرغ را هم ذیل 
همان تقسیم بندی ای  که در جریان نامزدی آثار اتفاق افتاد 

تقسیم کنید.«

»ناتور دشت« و بی مهری مطلق داوران 
محمدرضــا خردمندان، 
فیلــم  کارگــردان 
دیگــر  »ناتور  دشــت« 
معترض بــه داوری های 
جشنواره امسال بود. پیش 
از شروع جشنواره از فیلم 
»ناتور دشــت« به عنوان 
یکــی از آثار شــاخص 
امســال نام برده می شد . 
با اعلام اســامی نامزدها 
مشخص شــد فیلم تنها 
در 2رشته بهترین بازیگر 
نقش اول مرد و بهترین 
طراحی صحنــه نامزد 

جایزه شده و در اختتامیه هم ســهمی از سیمرغ ها نیافت . 
محمدرضا خردمندان، کارگردان »ناتور دشــت« با نوشتن 
نامه ای به مردم ضمن تشکر از بازخورد مثبت   مخاطبان، از 
بی مهری مطلق هیأت داوران گفت و اعلام کرد سیمرغش را 
از مخاطبان گرفته است. خردمندان از منتقدان هم به واسطه 

حمایت ها و گوشزد کردن ضعف ها تشکر کرد.

خبرکوتاه تر  از گزارش

سینمای جهان 

کیفر ساترلند در کمدی 
کریسمسی بازی می کند

کیفر ساترلند و ربل ویلسون در کمدی کریسمسی »تینسل 
تاون« بازی خواهند کرد.به گــزارش مهر به نقل از ورایتی، 
فیلم »تینســل تاون« که هم اکنون در شــمال انگلستان و 
در استودیو »ورسا لیدز« در حال تولید است، با بازی کیفر 

ساترلند و ربل ویلسون ساخته می شود.
در این فیلم ســاترلند نقش بردلی مک، یک ستاره اکشن 
هالیوود را بازی می کند که خیلی مغرور است و وقتی تولید 
سریال اکشن وی به طور ناگهانی لغو می شود، نابود می شود. 
درحالی که کارش در آســتانه سقوط است و او می ترسد که 
دیگر در هالیوود جایی نداشته باشــد، به انگلستان می رود  
تا شــاید بتواند در صحنه نمایش این کشــور جایی برای 
خود پیدا کند، اما مدیر برنامه های او نقشــه دیگری در سر 

دارد و وی را به دهکده ای کوچک و پر 
از برف می فرســتد تا در فیلم عجیب 
»ســیندرلا« بازی کنــد. همانطور 
که او در حــال تمرین بــا گروهی 
رنگارنگ از افــراد محلی عجیب و 
غریب است، شروع به کشف خودش 
می کند.فیلمنامه این فیلم را فریزر 

فلینتهــام، آدام براون و 
پیر اشورث نوشته اند 
و کارگردانــی آن 
را کریــس فاگین 
برعهــده خواهد 
داشت.از این فیلم 
یک  به عنــوان 
کمدی نشاط آور 
یادشده که قرار 

کریسمس  اســت 
ســال آینده به ســینما 
بیاید و انتظــار می رود در 
رده فیلم های کلاســیک 
کریسمســی جا بگیرد.

کیفر ســاترلند ۵۸ ساله، 
بازیگر کانادایی اســت که 
بیش از همه بــرای ایفای 
نقش جک باوئر در سریال 
»2۴« شــناخته می شود 
و بــرای آن جایــزه امی و 
گلدن گلــوب را دریافت 
کرده است. وی سال 2۰22 
بازیگر سریال ۸ اپیزودی 
»بانوی اول« بود و در نقش 
رئیس جمهــور فرانکلین 
روزولت بازی کرد و ســال 
2۰23 هــم صــدای راوی 

مســتندی درباره قاتل جان 
لنون شد.

فرهادآئیش:حاتمیکیارازیادنمیشناختم
فرهاد آئیش ، از بازیگران فیلم »موسی کلیم الله« :  قبل از اینکه در این کار با حاتمی کیا همکاری کنم، از آثار 
او تنها »آژانس شیشــه ای« و »از کرخه تا راین« را به یاد داشــتم. درواقع حاتمی کیا را زیاد نمی شناختم و او را 

ملاقات نکرده بودم اما وقتی این 2 نقش به من پیشنهاد شد، پذیرفتم./ ایسنا

انتقادسازماناوقافازفیلم»آنتیک«
سازمان اوقاف و امور خیریه با صدور بیانیه ای از فیلم سینمایی »آنتیک« به عنوان یک فیلم شانه تخم مرغی 
یاد کرد و نمایش آن را اهانت به اصالت امام زادگان دانست. این سازمان ضمن محکوم کردن محتوای موهن 
فیلم »آنتیک« حق پیگیری قضایی و شکایت از سازندگان این فیلم را برای خود محفوظ دانست./ سینماپرس

صفحه آرا:  مهدی سلامی

 بهزاد عبدی »باخ« را 
روی صحنه می برد 

بهزاد عبدی، آهنگساز قصد دارد یک نمایش  روی صحنه ببرد. 
عبدی که مدتی اســت در تئاتر فعالیت دارد بــه زودی نمایش 
»باخ« را اجرا خواهد کرد .بهزاد عبدی برای اهالی تئاتر با اپراهای 
عروسکی بهروز غریب پور شناخته شده است. او در اجرای اپراهای 
عروســکی »عاشــورا«، »حافظ« و »مولوی« با این کارگردان 
همکاری داشــته اســت. اما در چند ماه اخیر بهزاد عبدی نه به 
واسطه ساخت موســیقی برای تئاتر بلکه به عنوان بازیگر و حالا 
هم به عنوان کارگردان در تئاتر حضور داشته و دارد.او این روزها 
مشغول بازی در آخرین اجراهای نمایش »ماهرخ« به کارگردانی 
ابوالفضل حاجی علی خانی است که آخرین اجراهای خود را در 
عمارت نوفل لوشاتو روی صحنه رفته بود. این نمایش پیش تر در 
تالار حافظ هم روی صحنه رفته بود و عبدی در آن ایفاگر نقش 
حکیم نظامی است. عبدی اما بعد از بازی در این نمایش با   »باخ« 
به صحنه بازمی گردد؛ نمایشی که خود نویسندگی و کارگردانی آن 

را برعهده دارد و علاوه بر این در آن بازی هم می کند.
عبدی که در کارنامه هنری خود ساخت موسیقی چندین فیلم 
و تئاتر شاخص را به ثبت رســانده، تابستان امسال هم با نمایش 
»دل آخته« به نویســندگی و کارگردانی محسن جسور در تالار 
اصلی مرکز تئاتر مولوی روی صحنه رفت.حالا او دســت به کار 
اجرای نمایش خویش است که روایتی مابین رویا و واقعیت را به 
تصویر می کشد.براساس اعلام مشاور رسانه ای، نمایش »باخ« به 
نویسندگی و کارگردانی بهزاد عبدی و تهیه کنندگی علی شاهانی 
از اواخر بهمن ماه سال جاری روی صحنه می رود.خسرو احمدی، 
بهزاد داوری، بهزاد عبدی، حســین میزراییــان و بهناز نادری 

بازیگرانی هستند که در این نمایش به ایفای نقش می پردازند.
»باخ« روایت تماشاخانه ای است که در آن فروغ و باخ یکدیگر را 
ملاقات می کنند و واقعیت و رویا به یکدیگر پیوند می خورند و در 

این میان رازهایی بر ملا می شود.

سازجشنوارهکوکشدسازجشنوارهکوکشد
آغاز چهلمین جشنواره موسیقی فجرآغاز چهلمین جشنواره موسیقی فجر

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار

مراســم افتتاحیه چهلمین جشنواره 
بین المللی موسیقی فجر در هنرستان 

پسرانه موسیقی برگزار شد. 
 این دوره از جشــنواره بــا حضور 

گروه های ایرانــی و خارجی در حالی 
برگزار می شــود که تعداد کنسرت ها 
نسبت به سال گذشته افزایش یافته و 
حضور گروه های موسیقی بانوان بیشتر 

شده است. در این دوره از جشنواره 
علاوه بر گروه های پاپ،  حضور پررنگ 
گروه های موســیقی نواحی نیز دیده 

می شود.

جشنواره فجر و ایجاد ذائقه موسیقی

طراحی یک  ساز با شاخ گاو

یکی از گروه های شرکت کننده در این دوره از موسیقی 
فجر »خرامان« به سرپرســتی فاطمه فریدی زاده 
اســت. این نوازنده تار و سرپرست گروه موسیقی 
گفت: یکی از ویژگی های این کنسرت مدگردی آن 
در دستگاه های موســیقی ایران است،  با دستگاه 
چهارگاه آغاز می شــود و با نوا، همایون و متعلقات 
آن ادامه پیدا می کند. این کنسرت برگرفته از یک 
آلبوم براساس مدولاســیون موسیقی سنتی است 
که در جشنواره موسیقی خلاق به عنوان اثر برگزیده 
انتخاب شــد. این نوازنده تار در ادامه صحبت های 
خود با اشــاره به این مطلب که جشنواره موسیقی 
فجر زمینه گسترش فعالیت های گروه های موسیقی 
اصیل ایرانی را فراهم می کند یادآور شد: جشنواره 

موسیقی فجر می تواند بستر مناسبی برای موسیقی 
ایران فراهم کند و ایــن موضوع به دلیل بین المللی 
بودن این جشــنواره اهمیت بیشتری دارد، چراکه 
می توان با گروه های موسیقی تبادل اطلاعات کرد و 
ارتباطات مؤثر داشت. حضور گروه  های بین المللی 
درشــرایط اقتصادی کنونی با وجود کم شدن سفر 
هنرمندان به فستیوال های بین المللی به دلیل گرانی 
بیش از اندازه می تواند مفید باشد. فریدی زاده افزود: 
حمایت از گروه های موسیقی ارزنده ایرانی موجب 
سلیقه سازی  و ایجاد ذائقه موسیقی درست در مخاطب 
می شــود و این نوع رفتار و مخاطب شناسی برای 
فرهنگسازی وظیفه دولت هاست و در همه کشورها 

این نوع سلیقه سازی ها  صورت می گیرد.

گروه آوای تبری از دیگر گروه های موسیقی حاضر در 
جشنواره موسیقی فجر به سرپرستی جلال محمدی 
است که قصد دارد با قطعاتی تازه و استفاده از 2ساز 
جدید، آوای جنگل و طبیعت شمال را به جشنواره 
بیاورد. محمــدی ضمن تأکید بــر اهمیت معرفی 
هنرمندان جوان موســیقی نواحی در رویدادهایی 
مانند جشنواره موسیقی فجر گفت: خوب است که 
مردم، هنرمندان و مدیران حوزه موســیقی با این 
جوانان آشنا شوند و البته این جوان ها هم برای ماندن 

در عرصه موسیقی بومی تشویق خواهند شد.
گروه آوای تبری با 12نوازنده و 2خواننده در جشنواره 
امسال شرکت دارد و براساس اظهارات محمدی، علاوه 
بر آهنگ های نوستالژیک مازندرانی که طرفداران 
زیادی دارد، چند اجرای جدید هم عرضه خواهد کرد.
وی ادامه داد: می خواهیــم حتما یک بخش ناقاره و 
سرنانوازی داشته باشیم. همچنین قرار است ۳خانم 

تشت نوازی و لگن نوازی کنند که از آیین های قدیمی 
مازندران است. موسیقی میدانی آیینی هم داریم که 
شروعش با سرنا و دهل خواهد بود. قرار بود آوای تبری 
در جشنواره امسال نوروزخوانی هم داشته باشد، اما 
محمدی به این نتیجه رسید که برای نوروزخوانی زود 
است و به جای آن چاووشی اجرا می کند. همچنین 
اجرای  ســاز له لوا در قالب تک توازی له لوا از دیگر 

برنامه های این گروه است.
سرپرست گروه آوای تبری ادامه داد: از  ساز »گوکل« 
در این اجرا بهره می بریم. قبلا در تالار وحدت با این 
ساز اجرا داشتیم و امسال می خواهیم در جشنواره 
هم اجرایی با این  ساز داشته باشیم. محمدی درباره 
این  ساز گفت: در مازندران مردم از دیرباز دامپروری 
می کردند. من با شاخ گاو  سازی  طراحی کرده ام که 
نوای زیبایی تولید می کند. می خواهم جنگل و طبیعت 

شمال را به تهران بیاورم.

پایان دوره آزمون و خطا

رضا مهدوی، دبیر چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی 
فجر در این مراســم با بیان این مطلب که خرسند است  که 
چهلمین جشنواره موسیقی فجر در جایگاه و مکانی افتتاح 
می شود که تمامیت آن موســیقایی است  گفت: بسیاری از 
بزرگان موسیقی در 100ســال گذشته  در این مکان فعالیت 
کرده اند کــه یکی از آنها کلنل علی نقی وزیری اســت که 
تکرارشدنی نیســت. از این مدرســه افرادی به موسیقی 
معرفی شده اند که امروز استادند. امیدوارم جوان های امروز 
استادان، آهنگسازان و موسیقیدان های فردا باشند.  وی در 
ادامه توضیح داد: در دوره چهلم جشنواره که عرصه پختگی 
است، دیگر اجازه آزمون و خطا نداریم و هرچه نقص هست 
از بنده است. حتما آیندگان آزمون و خطاها را سرلوحه قرار 
می دهند و جشنواره را بهتر برگزار می کنند. تا امروز در هر 
دوره شاهد ترقی این رویداد بوده ایم و در آینده هم حتما 
شاهد شکوفایی بیشتر آن خواهیم بود.همچنین در بخشی 
دیگر از این برنامه جشن تولد و مراسم تقدیر از حسن ریاحی 
و حمید شاهنگیان به عنوان 2هنرمند پیشکسوت موسیقی 
برگزار شد. این جشــنواره تا 28بهمن میزبان گروه های 
مختلف در تهران و 20استان اســت و مراسم اختتامیه آن 

29بهمن برگزار می شود.

تقدیر از حسن ریاحی و حمید شاهنگیان، 2پیشکسوت موسیقی
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